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MUDr. HELENA MÁSLOVÁ
Lékařka, která se ve své praxi zabývá začát-
kem i koncem života. Pracovala na gyneko-
logicko-porodnickém oddělení, na lůžkovém 
interním oddělení i v léčebně dlouhodobě 
nemocných. Byla u toho, když člověk na svět 
přichází a také když odchází. Dva mezníky 
a mezi nimi život se všemi radostmi a bo-
lestmi. Zkušenosti ze všech těchto pracovišť 
ji přivedly k psychosomatické a primární 
medicíně a posléze k založení Centra psy-
chosomatické péče.
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Původně jsme se měly sejít v den jarní rovnodennosti, 
o novoluní. Paní doktorka nejdřív moc nechtěla, protože 

v den novoluní nepracuje. Pak pravila, že rozhovor 
nebude práce a že se tedy potkáme. V té souvislosti jsem si 
uvědomila, jak je fajn dopřát si vědomé zastavení, protože 
novoluní je přece časem, kdy staré odchází a nové začíná. 

A začátek nového je dobré si prohlédnout…

„Ano, novoluní je jako menstruace. I pro nás – ženy, které už 
nemenstruujeme. Znamená pouštění starého, čištění, je to 

období, kdy člověk má být sám se sebou. I ženy v klimakteriu 
by měly udržovat určitou cykličnost. Pro zdraví.,“ říká 

na úvod našeho setkání Helena.

O rovnováze 
a polaritách

TEXT: Iveta Wollerová
FOTO: Pavel Ovsík
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Je to jeden z aspektů zachování rovnováhy v životě, 
v těle, v mysli… Často se zamýšlím nad tím, proč 
neumíme rovnováhu. A nemyslím tím balanční jó-
gové pozice. J I když zde je rovnováha tělesná velmi 
provázána s rovnováhou psychickou. Přemýšlím nad 
tím, proč se pohybujeme v polaritách a proč je těžké 
najít střed. Napadá mě několik příkladů polarit, které 
souvisejí s vaší specializací:

 – Mít dítě brzy (v 18), nebo zase pozdě (mezi 35–40), 
kdy už to často nejde.

 – Pamatuji si období, kdy se tvrdilo, že pro dítě je 
vhodnější umělá výživa než mateřské mléko. Zažila 
jsem sama poměrně vehementní tvrzení, že matka, 
která nekojí, kojit nechce a bude to mít zcela fatální 
neblahé důsledky pro imunitní systém dítěte.

 – Domácí porod, který byl dřív běžný, se přesunul 
do porodnic a stal se více či méně technickou záleži-
tostí. Domácí rodičky byly (jsou) považovány za ex-
trémistky hazardující se zdravím a životem dítěte.

Moje maminka se styděla mi říct, že se narodila doma. 
Pamatuji si, jak kličkovala s odpovědí. Teprve když 
jsem na ni udeřila: „Tak fakt mi teda řekni – narodila 
ses doma?“ Tak řekla: „No, narodila.“ A cítila za to vinu. 
Vnímala to tak, že rodiče byli chudí, neměli auto – ma-
minka se narodila za války v roce 1943. Nezvládli jet 
do porodnice, takže se narodila doma. Považovala to 
za sociální handicap.

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

Proč myslíte, že se pohybujeme v extrémech 
a obtížně hledáme střední cestu?
Vždycky je to tah a protitah. Každé vychýlení pak 
přechází do protitahu – než se kyvadlo ustálí. Když 
se nějaké téma rozkýve, chvíli to trvá, než se vyčistí 
obě polarity. Téma domácích porodů bylo vyhrocené 
před deseti lety. Myslím, že nakonec vyšumí úplně 
do ztracena a porody doma budou naprosto normální, 
přirozené a nikoho to nebude pohoršovat. Bude to tře-
ba jako v Dánsku. Tam se vás zeptají, zda chcete rodit 
v porodnici nebo doma, a je to úplně na vás. Týká se to 
samozřejmě fyziologických rodiček, nikoli rizikových. 
A spousta žen, které tu mají na výběr, si z různých dů-
vodů vyberou porod v porodnici. A nebývá to důvod, 
který u nás uvádějí gynekologové – že porod v porod-
nici je bezpečnější. Jako důvod ženy uvádějí třeba, že 
v porodnici se výborně vaří, že o ně bude postaráno 
a užijí si porod v komfortu.

Pořídila jsem si vaši knížku „Plodnost – cesta 
k mateřství“. Nejdřív jsem si říkala, že cestu 
k mateřství už mám za sebou a tohle téma 
nepotřebuji. Knihu jsem prolistovala – zaujala 
mě, jak je vtipně psaná, a zaujaly mě také 
historické souvislosti. Určitě má co říci ženám, 
které děti mají, stejně jako ženám, které se 
teprve na mateřství chystají. Dnes je dívkám 
v 15 letech předepisována hormonální anti-
koncepce a po třicítce řeší neplodnost. Pokud 

vím, úspěšnost umělého oplodnění je docela 
nízká…
Pohybuje se kolem 10 %. Devět žen je zklamaných, jed-
na šťastná. Za úspěch se považuje těhotenství, nikoli 
úspěšný porod. Tyto gravidity mají vyšší rizikovost 
těhotenských komplikací i vyšší výskyt komplikací při 
porodu.

V knize uvádíte pojem „reprodukční prokrasti-
nace“ jako temnou stránku reprodukční a vzta-
hové svobody. Může souviset s nižší ochotou 
k sebeobětování?
Určitě taky. Faktorů je víc. Je to nedůvěra v instituci 
manželství – polovina dětí je z rozvedených rodin. 
U spousty lidí ve fertilním období chybí víra v to, že 
manželství je něco solidního, trvalého, hodnotného. 
Došlo k posunu ve vnímání životního kompromisu. 

Pro předchozí generace určitá míra sebeobětování 
souvisela s životním kompromisem ve jménu něčeho, 
co nás přesahuje – ať už je to rodina, širší rodina, kme-
nová soudržnost, vlastenectví. Vlastenectví, hrdinství 
– to byly dřív pojmy, které dnes nehrají téměř žádnou 
roli. Extrémně se posílil individualismus. Když se 
u středoškoláků dělají průzkumy ohledně jejich život-
ních hodnot a priorit, naprostá většina uvádí na prv-
ním místě osobní úspěch. Samozřejmě párovost se 
pořád děje. Jsme bytosti sociální a toto je sociální pud. 
Ale rodina už je víc než pár… Mladí lidé vidí náklady, 
které jsou s rodinou spojené, vidí to, jak oni sami byli 
„drahé děti“.

Jak to přesně myslíte?
Jsou to už absolventi finančně náročných mimoškol-
ních aktivit, lyžařských výcviků, táborů, dovolených. 
Už vědí, jak bylo pro rodiče náročné toto vše zařídit, 
a nechce se jim to opakovat. Je tam naopak okouz-
lení takovou novou skromností, menší uštvaností, 
doceňování určité lehkosti bytí… Zrovna včera dávali 
dokument o Kunderovi – jeho „Nesnesitelná lehkost 
bytí“ skončila rokem 1968. Dnešní třicátníci jsou 
potomci těch dětí, kterým lehkost bytí tehdy skončila. 
Pak už byla normalizace, určitá trpkost života, hoř-
kost… Po revoluci zahrnuli rodiče své děti výdobytky 
kapitalismu a často nebyli doma, protože na ně museli 

Extrémně se posílil 
individualismus. Když se 

u středoškoláků dělají průzkumy 
ohledně jejich životních hodnot 

a priorit, naprostá většina uvádí 
na prvním místě osobní 

úspěch.
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Helena se postupně odpojovala 
od systematizované práce 
velké instituce nemocnice 
přes komornější centrum, kde 
na klienta bylo více času, až 
po elementární jednoduchost 
individuální péče. Teď pracuje 
sama u sebe doma pod 
Vyšehradem. Jeden terapeut 
– jeden klient – jeden den. Jde 
to do hloubky, až do morku 
kostí. Její doménou je zejména 
psychogynekologie, ženské 
zdraví a plodnost z pohledu 
psychosomatiky.
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vydělávat. Tyto děti nechtějí jít stejnou cestou. Hledají 
nové způsoby, jak si uchovat ztracenou lehkost bytí, 
a přitom žít smysluplný život. Dvacáté století věřilo 
ve vědu, v technický pokrok, sofistikovanost a vydě-
lávání peněz, v to, že demokracie je nejlepší systém, 
který jsme mohli vymyslet. Generace, která je ve věku, 
kdy se zakládají rodiny, chce dělat věci jinak. Jenže 
zatím neví, jak. S tím souvisí reprodukční prokrasti-
nace. Spousta žen, která přichází na prahu čtyřicítky, 
na otázku: „Proč jste neměla dítě dřív?“ odpovídá zcela 
upřímně: „Nešlo to.“ V dynamice mužsko-ženského svě-
ta, tak jak je nastavený teď, se to zkrátka nepodařilo. 
Několikrát už jsem slyšela větu: „Mně se zdá, že je to 
zaheslované.“

Zaheslované je spolubytí, spolužití lidí, kteří by 
se měli propojit tak, aby spolu založili rodinu?
Tak, ano. Měla by tam být nějaká materiální základna, 
aby žena mohla během mateřství přestat pracovat 
a mohla být v klidu kojící matkou, což mnoho mužů 
dostává do úzkostí. Je to projekt na dvacet let a je třeba 
splnit příliš mnoho podmínek. Připomíná mi to můj 
příběh rekonstrukce domu – už dva roky žádám o sta-
vební povolení a mívám stejný pocit, který mi popisují 
lidé, kteří ke mně přicházejí. Je to všechno nepřehled-
né, moc složité… Já také žádám na stavebním odboru: 
„Dejte mi recept, jako když se peče buchta. Kam mám 
jít, co mám udělat, jaký papír potřebuju, a já to splním.“ 
Není to neochota, ale najednou zjistíte, že je to TAK 
MOC SLOŽITÉ. Není jeden památkový úřad, jsou dva 
památkové úřady a ty nejsou schopné se domluvit, 
jeden to povolí, druhý zamítne nějaký detail, musí se 
překreslit dokumentace, onemocní architektka, me-
zitím vyprší platnost třeba hasičů… Nebere to konce. 
Je to zaheslované. Je tam určitá paralela v komplikova-
nosti. My ženy máme složité hormonální cykly a potře-
bujeme, aby svět kolem nás fungoval srozumitelným 
způsobem. Na Velikonoce mi poslala kamarádka 
obrázek ženy u zpovědi. Žena se ptá kněze: „Takže tělo 
Kristovo je chléb?“ Farář řekne: „Ano.“ Žena pokračuje: 
„A to tělo povstalo z hrobu?“ Farář přikývne. Žena se 
zamyslí a ptá se dál: „Díky droždí?“ Farář procedí mezi 
zuby: „Prosím, odejděte.“

V současné době se u mladých lidí (zvláště 
u dívek) zaznamenává mnohem větší výskyt 
úzkostí, depresí, sebepoškozování. Co všechno 
za tím je?

Příroda vždy pracuje se dvěma základními energiemi 
– a to je konstrukce a destrukce. Něco se konstruuje, 
roste, zhmotňuje, prospívá, expanduje. Zároveň je 
něco utlačováno, zaniká, hyne, kompostuje se a stává 
se prvotní matérií země. Vždy působí zároveň energie 
vzniku a zániku. Puberta je obdobím, kdy nasbíraná 
energie získaná výživou, mateřskou péčí, péčí rodi-
čů má způsobit explozi. Dětské tělo se „vyloupne“ 
do těla dospělého člověka. Drobní chlapci narostou 
do svalnatých mužů a holky se stanou menstruujícími 
mladými ženami. Je to akcelerace energie – jako 
když se rozkošatí strom. Tohle je moment obrovské 
zranitelnosti. Moc se mi k tomu líbí příběh, který 
popisoval jeden terapeut. Díval se na kuklu housenky, 
ze které se měl vylíhnout motýl. Pozoroval motýla, jak 
si udělal dírku a začal se klubat z kukly. Zdálo se, že 
mu to moc nejde. Začal litovat motýla, že musí zdolat 
tvrdou kuklu. Začal mu pinzetou zvětšovat dírku 
a rozlamovat kuklu, aby mohl ven. Výsledkem bylo, že 
z kukly vylezl nedozrálý motýl, který nebyl schopen 
roztáhnout křídla a zemřel. Dotyčný terapeut popisuje 
tento fenomén jako obrazné vysvětlení toho, čeho se 
dopouštíme v období puberty svých dětí. Nedopřejeme 
čas nedokonalosti. Období puberty je velká práce, kdy 
se ale zdánlivě nic neděje. Jako rodiče máme pocit, 
že ta naše chudinka malá je málo veselá. Začneme 
intervenovat a většinou intervenujeme tím nejméně 
vhodným způsobem. Klasicky u sebepoškozujících 
dívek bývá přepečlivá, trošku nervózní, hyperaktivní 
matka a nepřítomný otec. Buď je nepřítomen sku-
tečně – fyzicky, protože odešel za jinou ženou (což 
bývá velmi často). Dívka si nešťastně na sebe vezme 
odpovědnost za to, že otec odešel. Nebo otec tu fyzicky 
přítomen je, ale je odpojen od dění v rodině. Dívka ne-
cítí sílu, ochranu a bezpečí ze strany otce. Do toho cítí 
invazi matky, která se ji snaží „vylámat z kukly“. Tohle 
je terén, ve kterém vznikají tyto poruchy.

Říkám si, že děti v pubertě potřebují obrazně 
řečeno „bušit do vrat“. Možná vrata otevíráme 
moc brzy – otevřou se možnosti, které nejsou 
schopné uchopit, a mají z toho zmatek…
Kdysi mi řekla kamarádka zázračnou větu, díky které 
jsem přežila pubertu svých dětí: „Je potřeba je nechat 
zavřené v pokoji, aby se mohly šťourat v nose.“ Ať si 
tam dělají, co chtějí. To znamená respekt ke kukle, 
ve které člověk metamorfozuje do dospělosti. Je to 
paralela k porodu: „Nejtěžší je nezasahovat.“

V posledních letech vnímám často téma bi-
sexuality, transsexuality. Vidím kolem sebe 
mladé lidi, kteří žijí stylem: chvíli chodím 
s holkou, chvíli s klukem. Kladu si otázku, kde 
se to najednou vzalo. Jestli to souvisí s tím, že 
ve společnosti je obecně větší tolerance k jina-
kosti, než bývala, nebo jestli jsou příčiny ještě 
jinde?
Je to zase spojení více faktorů. Je to určitá forma 
deklarace nové doby. Spousta těchto mladých lidí 
experimentuje s polaritou. Je to forma pubertální 
revolty. Už není proti čemu revoltovat – společnost je 
tak tolerantní, že toto je poslední doména, ve které je 
možné trochu zraňovat rodiče a prarodiče. Vybavuje se 
mi jedna situace. Už léta slavíme 17. listopad u kama-
rádky, která bydlí blízko Národní třídy. Pořádá večírek, 
je to takový rituál, který máme už 30 let. Děti odrostly, 
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takže akce bývá dvougenerační. V době covidu se 
večírek zredukoval na večeři, kde jsme pouze my dvě 
byly zástupkyně té starší generace a mladých bylo 
podstatně víc. Trošku jsme se opily, a jak jsme byly 
v ráži, tak jsme se do nich začaly navážet: „A co vy – my 
jsme bojovali za svobodu, riskovali vyhazovy ze škol, 
my jsme si to nenechali líbit! My jsme vám vybojovali 
to, že můžete cestovat! A za co bojujete vy??“ A ony tam 
zkoprnělé seděly a jedna dívka jen tiše pípla: „My jsme 
vybojovali LGBT.“ My jsme se s kamarádkou začaly 
smát a bylo znát, že jsme vytvořily krvácející ránu. 
Představila jsem si, že by tam byli příslušníci té ještě 
starší generace, kteří bojovali ve 2. světové válce nebo 
v jáchymovských dolech dolovali uran, obětovali do-
slova svoje životy. Uvědomila jsem si, jak ve společnos-
ti už není za co bojovat. Každý si může dělat, co chce. 
Už zbývají jen méně nápadné sociální ostrakismy, jako 
je potlačená svoboda sexuální preference.

Pokud ještě zůstaneme u bisexuality – považu-
je se za způsob chování?
Bisexualita je způsob chování. Také transsexualita 
má svůj psychobehaviorální podtext. V předchozích 
generacích měl často bisexuál, transsexuál a i homo-
sexuál děti, které si pořídil v mládí. Není to nic, nad 
čím bychom jásali, ale je to důkaz, že byli hormonálně 
v nějaké reprodukční normě. Dnes se nejčastěji jedná 
o hormonálně nedefinované tělo. Např. žena má 
vaječníky, vejcovody, dělohu, ale není tu schopnost 
ovulovat, chybí menstruace nebo je slabá, někdy je 
virilizace – výraznější ochlupení, rovná postava bez 
pasu. Totéž se projevuje u mužů – např. ústí močové 
trubice není na vrcholu penisu, ale níž, nebo nedošlo 
k sestupu varlat, je zde nižší hladina testosteronu, horší 
spermiogram, neplodnost. Chlapci mají až dívčí vzezře-
ní, jemné rysy, jemný hlas. Jsou to amorfní děti, které 
vypadají bezpohlavně, není tam jasný „trans“. Většinou 
vidíme přechod do krásných až ušlechtilých lidí, kteří 
jsou ale pohlavně nevyjádření. Dívky mají štíhlá těla 
bez boků, nemají prsa. Kluci jsou bez ramen, jemní.

Co všechno ovlivňuje plodnost? Jsou to jistě jak 
fyzické, tak psychické faktory…
Je toho hodně. Plodnost je o tom, že se za prvé zvládne 
puberta – tak, jak se zvládnout má. Když se do ní zasáh-
ne příliš brzy předepsáním antikoncepce, organismus 

se nedovyvine. A pak, plodnost je vrcholem zdraví! Je 
vázána na celkový zdravotní stav. Když je žena zdravá, 
je většinou i plodná. My jsme zvyklí vidět, že mladý 
člověk = zdravý člověk, ale ono to tak bohužel často 
není. Vitalita je nejvyšší v době, než organismus začne 
trpět nefyziologickým zacházením, což je většinou cho-
zení do práce. Je zde třeba říci jednu věc, která možná 
bude znít trochu dramaticky. Náš současný pracovní 
den – tak jsme si ho vymysleli (nebo i vysnili) – nevede 
ke zdraví. Člověk nastoupí do administrativní budovy 
korporace, která má klimatizaci, není přirozeně větra-
ná, je v blízkosti dálnice, není tam zeleň, nezpívají tam 
ptáci a nedají se otevřít okna. Žena, která přijde do ta-
kového prostředí, usedne k počítači a stráví zde 8 a půl 
hodiny, nemůže zůstat zdravá. To jsme nevymysleli 
úplně nejlíp.

Když taková žena přijde k vám mezi 35–40 lety 
s tím, že se jí nedaří otěhotnět, co jí řeknete?
Snažíme se spolu najít nejslabší místo v jejím životě. 
Samozřejmě to, jak žijeme, je výsledkem našeho 
nastavení, našich priorit. Pokud jsou prioritou peníze – 
nejsnáze se vydělají v korporaci v hlavním městě.

Jdete po časové ose jejího života a zkoumáte, co 
se tam dělo?
Většinou pátráme po tom, proč se žena takto nastavila, 
zabýváme se tématem její sebehodnoty. Pokud jsme 
u korporací – zpočátku jsem si myslela, že si zde ženy 
nechávají „vycucnout svou vitas“ kvůli penězům, že 
prodávají svou plodnost za peníze. Pak jsem zjistila, 
že to není takhle jednoduché. Velmi často to nebývá 
jen pro peníze, ale ženy se v korporaci cítí doceněné. 
Není to o tom, že si mohou něco koupit, ale mají zde 
pocit hodnoty. Někdo jim říká, že jsou užitečné a dělají 
dobře svou práci. Mají ocenění – samozřejmě i finanční 
– a poprvé v životě zažívají pocit vlastní hodnoty. Když 
jdeme do dětství, zjistíme, že bylo plné shazování, 
kritiky, znejišťování. V práci pak jsou schopny vypustit 
duši pro pocit přijetí. Pokud je v korporátním HR použit 
ten správný nástroj, jsou ženy ochotny strávit neděli 
psaním reportů pro svého zaměstnavatele.

Prohlížíte si tedy, jak vypadá životní styl. A jak 
je to s partnerským vztahem?
U neplodných párů to bývá tak, že žena hledá příliš 
bezpečného muže. Její maminka měla většinou problé-
my v manželství, necítila se bezpečně. Dcera reaktivně 
hledá příliš bezpečného muže. S ním ovšem nemůže 
otěhotnět.

Když rozkryjete životní styl, práci, partnerství – 
najdete způsob, co by se dalo změnit?
Prohlédneme si rodinnou systemiku a většinou najde-
me kořen životního příběhu.

To samo o sobě uvidět může být začátkem 
ozdravného procesu?
Předpokladem uzdravení je posun z nevědomého 
do vědomého procesu. Člověk by měl vědět, proč tady 
je. Vždycky je dobré, když najednou uvidí: „Takhle to je, 
protože…“ – souvislosti jeho života začnou být logickou 
skládankou. Když znovu najde svou životní sílu, může 
to být krok k obnovení plodnosti. Předpokladem plod-
nosti je, aby se oba – žena i muž – dostali do své životní 
síly.

U spousty lidí 
ve fertilním období 

chybí víra v to, že manželství 
je něco solidního, trvalého, 

hodnotného.
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Náš současný pracovní 
den – tak jsme si ho 

vymysleli (nebo i vysnili) – 
nevede ke zdraví.

Co když přijde žena v přechodu – lékař jí do-
poručil hormonální substituci a ona ji nechce? 
Ale nechce, aby jí bylo špatně, aby měla návaly 
atd.
Pokud žena k sobě takto přistupuje, je to dobrá znám-
ka toho, že sama sebe zajímá. Říkám si, že to je dobrý 
materiál. J Není to ovce – je to žena, která většinou 
dobře dopadne.

Řekla bych, že k vám nechodí ovce, ale klient-
ky, které chtějí vědomě rozhodovat o svém 
životě…
Nechci používat slovo „ovce“. Každá žena má svou 
hodnotu a svůj osobitý příběh. Někdy se stává, že ženy 
v klimakteriu přicházejí až ve chvíli, kdy hrozí, že jim 
vezmou dělohu. Probudí se, až když mají termín opera-
ce. Ale taky to jde – taky někdy vyberou zatáčku.

Teď mě napadá – obě máme dcery. Představme 
si, že je dceři 10–15–20 let, co by bylo dobré, aby 
v těchto obdobích slyšela od mámy?
V deseti letech určitě přijetí. To znamená: „Miluju tě, 
chci tě, zajímáš mě.“ V patnácti letech: „Mám se dobře, 
být ženou mě baví, ženský svět je zábavný a je fajn“ 
– pozvánka do ženského světa. V patnácti letech už 
vůbec nemá cenu říkat: „Miluju tě, chci tě“ – to se má 
říkat v dětství. V patnácti končí dětství. Tady už je jen: 
„Pojď za mnou do tohoto světa. Mně se líbí. Možná se 

bude líbit i tobě.“ Nejhorší, co může matka během pu-
berty dcery udělat, je říkat: „Tenhle svět je úplně šílený, 
tvůj otec je hrozný, mám se blbě apod.“ Není dobré, 
když se matka zrovna v tomto období rozvádí… Je 
dobré, když je pozvánka do ženského světa atraktivní. 
A ve dvaceti letech je fajn říct: „Mateřství mě bavilo.“

Koukněte 
na knihu:

Helena Máslová: 
PLODNOST 

/cesta k mateřství/


